
ناهماهنگی، بی اطلاعی یا دروغ درمورد گرانی؟
اسنادیکهخبرازگرانیکالاهایاساسیمیدهد

موضوع گرانی کالاهای اساسی و دستور مستقیم معاون 
اجرایی رئیس جمهور در این خصوص اکنون مدتی است 
که در صدر اخبار رســانه ها قرار گرفته اســت و در همین 
رابطه تایید و تکذیب های متناقض مسئولان دولتی منجر 
به پیچیده شدن مسئله شده است. در حالی که محمدرضا 
نعمت زاده وزیر صنعت و معدن و تجارت صراحتا بیان کرده 
اســت که بخشــنامه گرانی زیر 6درصد کالاهای اولویت 
اصلی یــا همان کالاهای اساســی بدون نیــاز به مصوبه 
دولت و نهایتا با تایید سازمان حمایت از مصرف کنندگان و 
تولید کنندگان ابلاغ شده است اما محمد باقر نوبخت این 

موضوع را صراحتا تکذیب کرده است.
امروز )سه شــنبه( اما برخی از رســانه ها اقدام به انتشــار 
اســنادی کرده اند کــه گفته می شــود همان بخشــنامه 
مذکور است و طی آن معاون اجرایی رئیس جمهور محمد 
شــریعتمداری با ابلاغ مجوز گرانی کالاهای اساســی به 
مســئولان دولتی از جمله محمد باقر نوبخت، دســتور یا 

مجوز گرانی کالاهای اساسی را صادر کرده است.

ماجراازکجاآغازشد؟
اصل ماجرا آنگونه که گفته می شود بازمی گردد به دستور 
معاون اول رئیس جمهور، اسحاق جهانگیری در ابتدای 
سال 94 که طی آن از دســتگاه های مختلف درخواست 
شــده بود تا بدون هماهنگی با ســتاد هدفمندی یارانه ها 
و مصوبه یا مجــوز دولت هیچ کدام از کالاهای اساســی 

مشمول افزایش قیمت نباشند. 
چند ماه بعد در تیرمــاه محمد رضا نعمت زاده اما خبر از آن 
داد که محمد شــریعتمداری معاون اجرایی رئیس جمهور 
بخشــنامه ای را ابلاغ کــرده که طــی آن 18 قلم کالای 
اساســی تا ســقف 6درصد افزایش قیمت داشــته باشد. 
بخشنامه ای که از آن به عنوان بخشنامه گرانی کالاهای 

اساسی یاد می شود.
نعمــت زاده در خصوص این بخشــنامه اظهــار کرد: این 
بخشنامه منطبق با تورم و هزینه های بخشهای مختلف 
تولیدی امکان بازنگری دارد و گروهی نیز تحت نام هیئت 
تعییــن و تثبیت قیمت هــا که نماینــدگان وزارتخانههای 
مختلــف در آن حضور دارند، ممکن اســت بازنگری لازم 
را در برخــی کالاها صورت دهند. اغلــب کالاها بر مبنای 
عرضه و تقاضا قیمت گذاری می شوند اما به هر حال ممکن 
است هیئت تعیین و تثبیت قیمت ها که در سازمان حمایت 

مستقر است، بازنگری در این خصوص انجام دهد.
اما در حالی کــه وزیر صنعت و معــدن و تجارت صراحتا 
از این بخشنامه برای گرانی 18 قلم کالای اساسی خبر 
داده بود، محمدباقر نوبخت ســخنگوی دولت کمی بعد 
در حضور اصحاب رســانه رسما وجود مجوز برای گرانی 
زیر 6درصد کالاهــای اساســی را رد و تکذیب کرد. وی 
صراحتا بیان کرد: در ارتباط با اینکه دولت مجوز افزایش 
6درصــد برای کالاهای اساســی را صادر کرده اســت، 
چنین مجوزی از ســوی دولت صادر نکرده ایم. نوبخت 
همچنین از ســخنان نعمت زاده در این خصوص اظهار 

بی اطلاعی کرد. 

انتشاراسنادیکهنشانازتکذیبسخنان
نوبختدارد

این ماجرا میان ســخنگوی دولت و وزیر صنعت و معدن و 
تجارت و تناقض گویی آن هــا در خصوص مجوز افزایش 
6 درصدی کالاهای اساســی، به مدت یک هفته در صدر 
اخبار رســانه ها قرار گرفت و در حالی که بســیاری بر این 
باور بودند که عملا در بــازار موضوع افزایش قیمت ها رخ 
داده است، اما اظهارات نوبخت در رد سخنان نعمت زاده 

دستمایه ای برای گزارشات رسانه های مختلف شد.
تا اینکه امروز یکی از خبرگزاری ها اقدام به انتشار تصاویر 
کرده است که مربوط به بخشنامه ابلاغی معاون اجرایی 
رئیس جمهــور یعنی محمــد شــریعتمداری در خصوص 
موضوع قیمت گذاری کالاهای و خدمات اساسی است. 
اســنادی که به گفتــه خبرگزاری مذکــور »اثبات می کند 
ســخنگوی دولــت از مصوبه افزایش قیمــت 6 درصدی 
کالاهای اساسی که توسط معاونت اجرایی رئیس جمهور 

ابلاغ شده، مطلع بوده است.«
گفته می شود که طبق این سند محمد شریعتمداری معاون 
اجرایی رئیس جمهور در شانزدهم تیرماه، یعنی 5 روز قبل از 
اعلام رســمی افزایش قیمت ها توسط وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، مصوبه گران شــدن 34  قلــم کالا را در دو اولویت 
و مواردی از خدمات را در همان اولویت ها، به اعضای ستاد 

هدفمندی یارانه هــا ابلاغ کرده و رونوشــت این ابلاغیه به 
اعضای ستاد هدفمندی، از جمله محمدباقر نوبخت به عنوان 
معاون رئیس جمهور، رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی و 

عضو ستاد هدفمندی یارانه ها،  ارسال شده است:

نگاهیدقیقتربهاسنادمنتشرشده
اما سوال اساسی این است که آیا اسناد منتشر شده دقیقا 
همان اسنادی است که خبر از گرانی 6درصدی کالاهای 
اساســی می دهد و محمد باقر نوبخت نیز از آن مطلع بوده 

یا خیر؟
برای پاســخ به این ســوال باید مجددا نگاهــی به اخبار و 
نگاهی دقیق به اســناد منتشر شده از ســوی رسانه ها در 
این خصوص داشــت. در زمانی که ســخنان محمدرضا 
نعمت زاده در خصوص مجــوز 6درصدی کالاها اعلام و 
منتشر شــد، رسانه ها به بخشــنامه ای که وزیر صنعت به 
آن اشــاره کرده بود، پرداختند. در متن گزارش رســانه ها 

عملا آمده بود که:
طبق بخشــنامه معــاون اجرایی رئیس جمهــور، هرگونه 
افزایــش قیمت کالاهــا و خدمــات اولویت اول شــامل 
کالاهایــی نظیر گندم،  آرد، نان، قند و شــکر، مرغ، تخم 
مرغ، برنج، روغن نباتی، گوشــت قرمز، کره، شــیرخام؛ 
کودهای اوره، فسفات و پتاس، محصولات لبنی پرمصرف 

)شــیر، پنیر، ماســت(، انواع کالاهای یارانه ای )حسب 
ضرورت و اعــلام کارگروه تنظیم بازار(  در ســال جاری تا 
سقف 6 درصد )صرفا بر اساس سهم هزینه های سوخت 
و حامل های انــرژی، حقــوق و دســتمزد و... در قیمت 
تمام شــده کالاها و خدمات( با تصویب ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و بیش از آن پس از تایید 
سازمان مذکور )هیئت تعیین و تثبیت قیمت ها( مستلزم 

اخذ مصوبه از کارگروه تنظیم بازار است. 
در این متن که به گفته خبرگزاری ها و رســانه ها بخشنامه 
ابلاغی محمد شــریعتمداری است، رســما و صراحتا به 
گرانی تا سقف 6درصد بدون نیاز به مجوز و مصوبه دولت 
اشاره شده. نگاهی به اسنادی که امروز منتشر شده است، 
حاکی از این اســت که گویا این اسناد همان بخشنامه ای 
است که قطعا باید یک نسخه از آن برای نوبخت نیز ارسال 
شده باشد. البته اسنادی که امروز به عنوان اسناد مربوط 
به بخشــنامه گرانی منتشــر شــده، گویا به شکلی ناقص 
منتشر شده است و تنها بخش های اول و آخر آن با هدف 
نشان دادن اطلاع نوبخت از ماجرا روی خروجی رسانه ها 
قرار گرفته اســت. اما در نهایت می توان درک کرد که این 
بخشنامه می تواند همان سندی باشد که نوبخت صراحتا 

وجود آن را رد کرده است.

ناهماهنگی،فراریابیاطلاعی؟
آنچــه از ایــن میــان می تــوان برداشــت کرد این اســت 
کــه تکذیب هــای نوبخــت در خصوص وجود دســتور یا 
ابلاغیــه ای برای گرانــی کالاهای اساســی زیر 6درصد 
و بــدون نیاز به مصوبه از چند جنبه قابل بررســی اســت. 
ســناریوی بدبینانه این اســت کــه عملا نوبخــت از این 
بخشنامه مطلع بوده است ولی بنا به دلایلی از جمله توجیه 
ثبات بــازار صراحتا آن را تکذیب کرده اســت. ســناریوی 
خوش بینانــه این اســت که عمــلا نوبخــت از وجود این 
بخشــنامه به دلیل بروکراســی اداری مطلع نبوده اســت 
و صادقانــه وجود آن را تکذیب کرده اســت کــه این البته 
خود نیز یک اشــکال اساســی در بر دارد. سناریوی میانه 
این است که یک ناهماهنگی اساســی در بین مسئولان 
دولتی در خصوص اعلام مواضع در خصوص مواردی این 
چنینی وجود دارد. ناهماهنگی که البته پیش از این نیز در 
بخش های مختلف اقتصادی دولت شــاهد آن بوده ایم و 

عملا تازگی ندارد.
هر چه هست و از هر زاویه ای که به این موضوع نگاه شود، 
و اگر صحت این اســناد تایید شود، نمی توان در یک مورد 
شــک کرد: اینکه مجوز گرانی برای کالاهای اساســی با 
هر درصدی از ســوی دولت صادر شده است و فرا و ورای 
دعواهای میان تکذیــب و تایید این موضوع میان نوبخت 
و نعمت زاده، مســلم آن اســت که اظهارات ابتدای سال 
جهانگیــری در خصوص عدم افزایــش قیمت کالاهای 

اساسی نقض شده است.
حال مشــخص اســت که دولــت باید در ایــن خصوص 
پاسخگو باشد و به احتمال زیاد طی روزهای آینده هجمه ها 
بر علیه دولت در این جبهه بیش از گذشته نیز خواهد بود.

هشد ار مهم به خرید اران مسکن
از زمانی کــه د ریافت کــد  رهگیری 
برای ثبت قرارد اد های اجاره و خرید  
و فروش اجباری شــد ه تا به امروز هر 
سال به خرید اران و مستاجران توصیه 
می شود  برای تنظیم هر نوع قرارد اد  
ملکــی، د ریافت »کــد  رهگیری« از 
بنگاه مســکن را فراموش نکنند  اما 

هنوز هســتند  کســانی که به این نکته مهــم که امنیت 
معامله آن ها را افزایش می د هد ، توجهی ند ارند . حســام 
عقبائی، رئیس اتحاد یه صنف مشــاوران املاک تهران 
یک توصیه کوچک اما مهم بــه مراجعه کنند گان د فاتر 
مشاور املاک د ارد . او می گوید : با توجه به اینکه د ر فصل 
خرید  و فروش مسکن به سر می بریم مرد م برای معاملات 
مسکن د ر بنگاه های معاملات ملکی سراسر کشور حتما 
به پروانه کسب توجه کنند  و تصویر فرد  مشاوره د هند ه را 
با تصویر پروانه کســب مطابقت د هند . مشاوران املاک 

نیز باید  از هر گونه قــرارد اد  بد ون کد  
رهگیری جلوگیری کنند  و د ر صورت 
تخلف، واحد  صنفــی پلمب خواهد  
شد . عقبائی، کد  رهگیری را تضمین 
قرارد اد ها می د اند  و می گوید : اگر افراد  
د ر د ریافت کد  رهگیری سهل انگاری 
کنند ، یک ملک ممکن است د ر آن 
واحد  به چند  نفر فروخته شود . مشاوران املاک می گویند : 
معاملات مســکن د ر ســال جاری خیز خروج از رکود  را 
برد اشته اســت و با توجه به د ر پیش بود ن لغو تحریم ها و 
رونق اقتصاد ی بازار مسکن نیز تا پایان سال رشد  خوبی 
پید ا می کند . با توجه به تثبیت قیمت ها فرصت خوبی برای 
خرید  و فروش مسکن فراهم است و مرد م د غد غه جهش 
قیمتی برای خرید  و فروش مسکن ند اشته باشند . وضع 
اجاره بهای مسکن هم تا پایان شــهریور آرامش نسبی 

خواهد  د اشت و با افزایش شد ید  مواجه نمی شود .

سال ۹۴ سخت ترین سال مالی کشور است
مسعود نیلی مشاور ارشد اقتصادی 
رئیس جمهور بــا نام بردن از ســال 
1394 به عنوان ســخت ترین سال 
مالــی و بودجه ای دولت، اســتمرار 
کاهش تــورم و حفظ دســتاورد نرخ 
مثبت رشــد اقتصادی را دو چالش 
اصلی ســال 1394 خوانــد و گفت: 

»آنچه در حال حاضر به عنوان تهدید اصلی برای تداوم 
روند کاهشی نرخ تورم محسوب می شود، بدهی بانک ها 
به بانک مرکزی اســت. بانک های کشــور در شــرایط 
نامســاعدی به ســر می برند و تراز مالی  آن ها با مشکل 
مواجه است که باعث افزایش اضافه برداشت بانک ها از 
بانک مرکزی شده است. همچنین بخش واقعی اقتصاد 
در طرف عرضه با تنگنای مالی و در طرف تقاضا با کمبود 
تقاضای موثر مواجه است«. رئیس موسسه عالی آموزش 
و پژوهــش مدیریت و برنامه ریــزی، خوش بینی ایجاد 

شــده در جامعه را مثبت ارزیابی کرد 
و افزود: »شــاید بتوان این فرضیه را 
مطرح کرد که احتمالا در پی حصول 
نتیجه در مذاکرات هسته ای، مردم 
دید مثبتی نســبت به آینــده اقتصاد 
پیدا کرده اند. این عامل البته با دیگر 
شاخص ها نیز قابل اندازه گیری است 
و نشــان می دهد که این خوش بینــی احتمالا تحرکی 
مثبت در ســمت تقاضا ایجاد خواهد کرد؛ به علاوه این 
که به کاهش انتظارات تورمی می انجامد که برای حفظ 
روند کاهشــی تورم به کمک بانک مرکزی خواهد آمد. 
همان طور که کاهش انتظارات تورمی بعد از انتخابات 
ســال 139۲ به کاهش نــرخ تورم در آن ســال به طور 
قابل توجهی یاری رساند.« بر اســاس توضیحات ارائه 
شده، بهبود شــرایط اقتصاد در سال جاری، تحت تاثیر 

توافق، کاملا غیرمستقیم خواهد بود.
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نعمت زاده: فرانسوی ها 
باید تاوان دهند

وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت در خصــوص 
خودروسازان فرانسوی گفت: شرکت های خودروساز 
فرانسوی باید تاوان بدعهدی های گذشته را بدهند.

محمدرضا نعمت زاده طــی گفت وگویی اظهار کرد: 
فرانســوی ها باید تاوان گذشــته را پرداخت کنند و ما 
به همین سادگی حاضر نیســتیم به آن ها چراغ سبز 

نشان دهیم.
هاشــم یکه زارع مدیرعامل ایران خودرو نیز گفت: 
شرکت خودروســازی پژو برخلاف قراردادی که با ما 
داشت در رفتاری نامناســب بازار ایران را ترک کرد و 
ایران خودرو را دچار مشــکل کــرد و خودش صدها 
میلیــون یورو زیــان دید و مجبور شــد 8هــزار نفر را 

اخراج کند.
رئیس کمیته تحقیق و تفحص صنعت خودرو در ادامه 
گفت: در بازگشت و ورود شرکت های خارجی به بازار 
خودرو ایران نباید شتابزده برخورد کرد و این ما باشیم 
که با توجه به شــرایط، انتخاب کنیم، ما متاســفانه 
شاهد آن هستیم که در میان همه آن هایی که اعلام 
آمادگی کرده انــد، گروه هایی به تلاطــم افتاده اند و  
سریع به سمت فرانســه رفتند. باید به این گروه گفت 
که چرا می خواهید شــرایط این صنعت را به ســمت 
انفعالی به پیش ببرید و عنان امور را به فرانسوی های 

بد عهد بدهید.
علی علیلــو اضافه کرد: بی تعــارف مدیریت صنعت 
خودرو دست گروه خاصی است که اصطلاحا به آن ها 
مافیا می گویند و این ها جا پاهای خیلی قوی در دولت 
قبل و فعلی دارند که خط و خطوط را به وزارت صنعت 
می دهند و مــا از وزیر صنعت خواهــش می کنیم به 

منافع مردم توجه کنند.
علیلو گفت: این شــتابزدگی در مجلس و کمیسیون 
مربوطه مطرح شد که بعضی ها مغلوب شرایط ویژه 
نشوند و فرانسوی ها پیشتاز شده اند که از شرایط بازار 

ایران استفاده کنند.

دبیرکل جدید اتاق تهران 
منصوب شد 

مسعود خوانســاری طی حکمی،  بهمن عشقی را به 
دبیرکلی اتاق تهران انتخاب کرد. رئیس اتاق تهران در 
حکمی که روز گذشته صادر شد با تقدیر از تلاش های 
ابراهیم بهادرانی، بهمن عشقی را به عنوان دبیرکل 
جدید انتخاب کرد و برای چهارسال آینده هدایت امور 

اجرایی اتاق تهران را به او سپرد.
بهمن عشــقی، دبیرکل اتاق تهران، مدرک دکترای 
خود در مهندســی عمران، برنامه ریزی حمل ونقل 
را از دانشگاه علم و صنعت اخذ کرده است. او سابقه 
حضور و فعالیت در حوزه هایــی چون تولید و واردات 

خودرو، برنامه ریزی شهری و حمل و نقل را دارد.
دبیرکل جدید اتاق تهران در فاصله سال های 1370 
تــا 1376 مدیرعامل شــرکت ســاختمانی پیمانکار 
شــهرداری تهران بوده و پس از آن تا سال 1383 به 
عنوان معــاون و مدیرکل دفتر حمل و نقل مســافر، 
مدیرکل دفتر ایمنی و ترافیک و رئیس کمیته نوسازی 
ناوگان در ســازمان حمل و نقل و پایانه های کشــور 
فعالیت کرده اســت. بهمن عشــقی از سال 1383 
تاکنون به تناوب مدیرعاملی شــرکت های هساکو، 
شــرکت بنیان صنعت  گســتر و هوراند خودرو دیزل 
را برعهده داشــته اســت که به عنــوان تولید کننده 

مینی بوس و اتوبوس شناخته می شود.
وی هم چنین به عنوان مشاور با سازمان های فعال 
در حوزه حمل ونقل و خودروسازی چون تاکسیرانی، 

راهداری، حمل ونقل جاده ای فعالیت کرده است.

رصدخانه

افزایش۲۰درصدیمالیات
ی  ت هــا لیا ما ن  و معــا
ن  ما ز ســا مســتقیم 
امورمالیاتی کشــور گفت: 
چهارماهــه  در  اصنــاف 
اول امســال 6 درصــد کل 
را  کشــور  مالیات هــای 
پرداخــت کردند. حســین 

وکیلــی در برنامــه گفت وگــوی ویــژه خبری 
شبکه دو ســیما افزود: این درحالی است که 
در همین مدت اشــخاص حقوقی 41درصد 
و حقوق بگیران 11درصــد کل مالیات های 
کشور را پرداخت کرده اند. معاون مالیات های 
مستقیم سازمان امورمالیاتی کشور همچنین 

افزود: در سال 9۲ مالیات 
مشــاغل  ز  ا فتــی  یا در
۲130میلیــارد تومان بود 
که در سال 93 با ۲0درصد 
افزایش بــه ۲650میلیارد 
تومان رسید. وی ادامه داد 
: در ســال های گذشته به 
علت نبود شفافیت مجبور به توافق با اصناف 
شدیم. وکیلی افزود: مالیات بر حقوق همواره 
بر اساس واقعیت و شفاف بوده و رشد بالاتری 
داشته است اما مالیات اصناف با عدم شفافیت 
همراه و به این خاطر افزایش درستی نداشته 

است .

توقفصادراتگازایرانبهترکیهدرپیانفجارخطلوله
ســخنگوی شــرکت ملی 
گاز ایــران گفت: دریافت 
گاز ترکیه از ایران به دلیل 
ایجــاد مشــکل در خــط 
لولــه ٤٠ اینــچ صادراتی 
)در کیلومتــر ٢٠ خط لوله 
صــادرات گاز( حد فاصل 

شــهر دوبیاضیــت و پاســگاه گل بــلاغ در 
خاک ترکیه متوقف شــد. مجیــد بوجارزاده 
اظهار کــرد: بر اســاس گزارش ایســتگاه 
مــرزی دریافت گاز ترکیــه از ایران، دریافت 
گاز این کشــور )ترکیه( از ســاعت ٢٠ دیروز 
) دوشــنبه، پنجم مردادمــاه(  در پی ایجاد 

مشــکل در خــط لوله ٤٠ 
اینچ صادراتی، قطع شده 
اســت.  بوجارزاده افزود: 
شرکت بوتاش هم اکنون 
در حــال بازســازی و رفع 
ایراد خــط لولــه دریافت 
گاز از ایران بوده و شرکت 
ملی گاز ایران نیــز در صورت نیاز و اعلام از 
ســوی این شــرکت آمادگی همکاری برای 
بازســازی و رفع ایراد خط لولــه را دارد. وی 
یادآور شــد: صــادرات گاز بــه ترکیه پس از 
اعلام رفع مشکل از سوی طرف ترک از سر 

گرفته می شود.

نقشپسرمهاجرانیدرخریداریدکلنفتی
مســعود میرکاظمی وزیر 
اســبق نفــت در دولــت 
احمدی نــژاد در تشــریح 
جزئیــات ماجرای فســاد 
در  دکل  خریــداری  در 
دوران اصلاحــات بیــان 
کــرد: در آن زمــان کــه 

آقای سلطان پور مســئولیت شرکت مدیریت 
تاسیسات دریایی را بر عهده داشتند که امروز 
هم همه کاره صنعت نفت هستند، یک دکل 
خریداری شد که اصطلاحا غیر قابل استفاده 
و آهن پاره بود. وی گفت: دلال این دکل فردی 
به نام مهاجرانی بوده که فرزند وزیر اسبق ارشاد 

اســت و با توجه به غیر قابل 
اســتفاده بودن ایــن دکل، 
دکل مذکور چندین سال در 
بندر شارجه باقی می ماند و 
کشــور برای نگهداری این 
دکل 6 تا 7 میلیون دلار هم 
هزینه به اماراتی ها پرداخت 
کــرده اســت. میرکاظمی خاطرنشــان کرد: 
مســئولان شــرکت تاسیســات دریایی اخیرا 
اعلام کردند که ما این دکل را سه تا 5میلیون 
دلار هــم قیمت گــذاری کردیــم ولــی هیچ 
خریداری پیدا نشــد، بنابراین مســئولان قوه 
قضاییه باید ماجرای این دکل را پیگری کنند.
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